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Avocaþii s-au revoltat
în ”Ziua în care justiþia
nu existã”

J
ustiþia se confruntã cu mari
probleme. Semnalul de alar-
mã a fost tras din interior.
Uniunea Naþionalã a Barou-

rilor a organizat, ieri, în întreaga
þarã, acþiunea de protest �O zi fãrã
avocaþi! Ziua în care justiþia nu exi-
stã�. Apãrãtorii au intrat în sãlile de
judecatã doar în cazurile urgente.
�Campania «O zi fãrã avocaþi! Ziua
în care justiþia nu existã» a fost ini-
þiatã în urma Hotãrârii Consiliului
UNBR din 1-2 septembrie 2023,
când s-a decis organizarea unei
campanii pentru apãrarea drepturi-
lor avocaþilor, supuºi unor provocãri
ºi disfuncþionalitãþi continue în
exercitarea misiunii de apãrare a
drepturilor ºi libertãþilor cetãþenilor.
«Ziua Fãrã Avocaþi» a fost stabilitã
pentru 4 octombrie 2023 ºi va fi de-
dicatã comunicãrii problemelor cu
care se confruntã avocatura�, subli-
niazã Uniunea Naþionalã a Barouri-
lor din România. La începutul ace-
stei sãptãmâni, Uniunea Naþionalã a

Barourilor din România a transmis
un memoriu Guvernmului, Ministe-
rului Justiþiei, Ministerului de Inter-
ne, CSM, Înaltei Curþi de Casaþie ºi
Justiþie, Parchetului General, dar ºi
comisiilor de specialitate din Senat
ºi Camera Deputaþilor în care sinte-
tizeazã principalele probleme din si-
stem. Avocaþii considerã cã �multe
din deficienþele actuale ale sistemu-
lui judiciar pot fi remediate pe baza
unei conlucrãri instituþionale oneste
între toþi cei implicaþi în înfãptuirea
justiþiei, cu implicarea corespunzã-
toare a puterii legislative ºi executi-
ve acolo unde este cazul, în sprijinul
destinatarului actului de justiþie,
care este cetãþeanul�.

Memoriul sintetizeazã mai multe
categorii de probleme. În primul
rând se vorbeºte despre accesul la ju-
stiþie: �Problema termenului de solu-
þionare a cauzelor a existat ºi în tre-
cut, însã începând cu punerea în apli-
care a Hotãrârii CSM nr. 2040/13 iu-
lie 2023 privind luarea unor mãsuri

de normare a muncii s-a ajuns la pre-
lungirea duratei termenelor proce-
suale ºi ieºirea din sfera rezonabilitã-
þii duratei soluþionãrii pricinilor,
ignorându-se prejudiciile cauzate
celor care ar trebui sã fie beneficiari
ai actului de justiþie. Recomandarea
de a norma activitatea unui complet
de judecatã la maxim 40 dosare pe
lunã, coroborat cu subdimensionarea
schemelor de personal este de naturã
sã conducã inerent o prelungire
nerezonabilã a duratei de soluþionare
a dosarelor�.

Avocaþii se referã la deficienþe
semnalate anterior punerii în aplica-
re a Hotãrârii CSM nr.2040/13 iulie
2023: �Termenele îndelungate acor-
date de instanþe, durata exageratã a
etapei scrise a procesului, soluþiona-
rea îngreunatã amajoritãþii dosarelor
datoratã în principal numãrului re-
dus de judecãtori.
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Ce s-a dereglat
în pieþele financiare?
l �Urmeazã o perioadã îndelungatã cu dobânzi ridicate, idee pe care oficialii Fed au
încercat sã o inducã în piaþã, dar pe care investitorii încep abia acum sã o digere�,
conform CNBCl �Dupã ce trãieºti cincisprezece ani într-un regim cu rate nefiresc de
scãzute, ceea ce este normal pare anormal�, potrivit publicaþiei americanel Indicele
S&P avea, ieri, o scãdere de circa 8% faþã de maximul atins la finele lunii iulie

T
urbulenþele actuale din pieþe-
le financiare nu sunt tipice
pentru un eveniment de scur-
tã duratã, în care o clasã de

active sau alta cedeazã, ci reflectã
mai degrabã o schimbare de naraþiu-
ne, cu repercusiuni pe scarã largã,
conform CNBC.

Naraþiunea în cauzã este legatã
de politica Rezervei Federale de a
þine ratele dobânzilor jos, de pe
urma cãreia beneficiazã toatã lu-
mea de pe Wall Street. Or, acest lu-
cru se schimbã, scrie publicaþia
americanã.

Potrivit CNBC, urmeazã o perio-
adã în care dobânzile vor rãmâne ri-
dicate pentru mai mult timp, idee
pe care oficialii Fed au încercat sã o
inducã în piaþã, dar pe care investi-
torii încep abia acum sã o absorbã.
În acest context, indicii pieþei de

acþiuni americane se confruntã cu
scãderi pronunþate în ultimele douã
luni, iar randamentele titlurilor de
stat au crescut pânã la cele mai ridi-
cate niveluri din ultimii ºaispreze-
ce ani.

�Când ai o economie bazatã pe
rate zero, odatã cu aceastã miºcare
rapidã (n.r. a randamentului titluri-
lor de stat pe zece ani) cãtre 5%, cal-
culele trebuie sã se schimbe, deoa-
rece ramificaþiile se vor schimba�, a
spus Quincy Krosby strateg ºef glo-
bal la LPL Financial. �Costul capi-
talului creºte, iar companiile vor
trebui sã se refinanþeze la rate mai
mari�.

Conform CNBC, creºterea ratelor
este cu atât mai neplãcutã cu cât, se-
zonul raportãrilor financiare aferen-
te trimestrului al treilea pentru cor-
poraþiile americane este chiar dupã

colþ. �Toate acestea trebuie asimilate
ºi digerate de cãtre piaþã�, a adãugat
Krosby. �Puteþi vedea cã este tulbu-
rãtor ºi dificil�.

Îngrijorãrile legate de
economie ºi inflaþie

Conform ultimului raport al De-
partamentului Muncii din Statele
Unite, numãrul noilor locuri demun-
cã create a crescut brusc în august, în
pofida percepþiei cã piaþamuncii slã-
bea, exercitând astfel o presiune mai
redusã asupra creºterii salariilor. Or,
acest lucru a sporit îngrijorãrile inve-
stitorilor cã banca centralã a SUAva
fi forþatã sã îºi menþinã politica mo-
netarã agresivã.
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FMI: România nu are nevoie
de asistenþã financiarã
l Fondul Monetar Internaþional estimeazã cã vom avea o creºtere economicã de 2,3% ºi un deficit bugetar de 6% în acest an

R
omânia nu are nevoie de
asistenþã financiarã de
la Fondul Monetar In-
ternaþional (FMI) ºi nu
este necesarã creºterea
TVA, a afirmat, ieri,
ºeful misiunii FMI pen-

tru România, KeesMartijn, în cadrul
unei conferinþe de presã ce a avut loc
la finalul consultãrilor cu autoritãþile
române.

Întrebat dacã România a discutat
cu FMI despre posibilitatea încheie-
rii unui acord de împrumut, Kees
Martijn a declarat: �Reiterãm faptul
cã este important ca România sã
punã finanþele publice pe o cale sã-
nãtoasã, fãcând o restructurare core-
spunzãtoare a zonei fiscale. Vedem
cã pachetul fiscal va fi un prim pas
foarte important în aceastã direcþie.
În ce priveºte sprijinul FMI, primul
lucru pe care vreau sã-l menþionez
este cã fiecare þarã membrã are drep-
tul sã solicite asistenþa FMI. Dar, în
aceastã etapã, nu vedem nevoia ca
România sã facã acest lucru ºi nu ve-
dem sã aparã o asemenea necesitate,
mot iv pentru care n-am avut
asemenea discuþii cu autoritãþile�.

Întrebat despre posibilitatea intro-
ducerii impozitãrii progresive, ofi-
cialul FMI a spus cã acest subiect a
fost discutat anul trecut, precizând:
�Posibilitatea impozitãrii progresive
este un subiect pe care l-am discutat
acum un an cu autoritãþile dumnea-
voastrã ºi a reieºit cã un prim pas ne-
cesar este acela al curãþãrii siste-
mului fiscal. În ce priveºte golurile le-
gislative, scutirile ºi preferinþele,
atunci taxa unicã pe care o aveþi
acumnu vamai putea exista ºi va tre-
bui sã vã gândiþi la o taxare progresi-
vã. Trebuie mai întâi sã vã asiguraþi
cã fiecare îºi plãteºte cinstit partea
sa, iar pachetul fiscal a oferit un prim
pas în aceastã direcþie�.

Întrebat dacã este nevoie de
creºterea TVA cu douã puncte pro-
centuale în cazul în care pachetul fi-
scal nu va intra în vigoare, KeesMar-
tijn a spus conform Agerpres: �Am
vorbit despre gama de mãsuri în ce

priveºte veniturile care ar putea ajuta
la reducerea deficitului fiscal în
2024 ºi dupã acest an. Sunt mãsuri
prietenoase faþã de creºterea econo-
micã ºi credem cã multe dintre ajus-
tãri sau toate ajustãrile pot fi realiza-
te cu aceste mãsuri. Sperãm cã acest
lucru va fi posibil pentru a evita
creºteri fiscale mai drastice, precum

creºterea TVA, dar ne dãm seama cã
Guvernul are toate instrumentele pe
masã ºi în acest moment nu
propunem asemenea creºterii�.

În comunicatul publicat la finalul
vizitei în România, FMI a arãtat cã
alte reforme în ceea ce priveºte taxe-
le sunt necesare pentru creºterea ve-
niturilor, a eficienþei ºi corectitudi-

nii. �O creºtere a veniturilor de peste
2% din PIB în afara celor aduse de
pachetul fiscal recent va fi necesarã
în urmãtorii doi ani�, subliniazã
FMI.

Experþii instituþiei financiare in-
ternaþionale considerã cã principale-
lemãsuri la care autoritãþile de laBu-
cureºti ar trebui sã se gândeascã sunt:

eliminarea scutirilor, privilegiilor ºi
lacunelor rãmase, o nouã eficientiza-
re a TVA, implementarea unui impo-
zit reformat pe proprietate ºi utiliza-
rea politicii fiscale pentru a promova
utilizarea eficientã a energiei ºi, mai
larg, încurajarea tranziþiei la o
economiei cu emisii neutre de
carbon.

Misiunea FMI, condusã de Jan
Kees Martijn, a vizitat România în
perioada 22 septembrie - 4 octom-
brie pentru consultãri cu autoritãþile
de la Bucureºti în baza Articolului
IV din Statutul FMI. Astfel de con-
sultãri au loc periodic cu toate statele
membre FMI. (V.R.)
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